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RÖPORTAJ... 

HAC DAİRESİ BAŞKANI KERVANCI: "HAC ORGANİZASYONUNU MÜKEMMEL YAPMANIN GAYRETİ 

İÇİNDEYİZ..." 

Röportajlar: Mehmet YÜCEL 

 

HAC DAİRESİ VE TÜRKİYE DİYANET VAKFI HİZMETLERİ İLE İLGİLİ OLARAK ÇOK ŞEYLER SÖYLENDİ. HAC 

VE VAKIF HİZMETLERİ NASIL YÜRÜTÜLÜYOR, GERÇEK NEDİR?.. HAC DAİRESİ BAŞKANI MEHMET 

KERVANCI VE T. DİYANET VAKFI GENEL MÜDÜRÜ KEMAL GÜRAN SORULARIMIZI CEVAPLADILAR. 

 

HAC DAİRESİ BAŞKANI KERVANCI: "HAC ORGANİZASYONUNU MÜKEMMEL YAPMANIN GAYRETİ 

İÇİNDEYİZ..." 

 

YÜCEL : Hac Organizasyonu Nasıl Yürütülmektedir? 

KERVANCI: Hac Organizasyonunun başarıyla yürütülmesi sıradan bir iş değil desem sanıyorum 

mübalağa etmiş olmam. Bu iş dışarıdan görüldüğü kadar kolay bir iş değildir. Biliyorsunuz hac için 

müracaatlar 7 Mayıs 1984’de sona erdi. Bugün takvim 11 Haziran 1984’ü gösteriyor. Daha illerin 

2/3’nün oasaportları gelebildi. Sanıyorum pasaportlar 20 Haziran’a kadar ancak Başkanlığa intikal 

eder. Bundan sonra 30.800 kişiyi kağıt üzerinde arabalara yerleştireceğiz. Böylece ne kadar otobüse 

ihtiyaç olduğu belirlenecek, sonra da yeteri kadar otobüs kiralayacaksınız. Bu otobüslerden kağıt 

üzerinde kafileler teşkil edeceksiniz, daha sonra gerekli olan din görevlisi sayısı ortaya çıkacaktır. Her 

otobüs için bir din görevlisi olmak üzere Türkiye genelinde din görevlisini tespit edeceksiniz, gerekli 

işlemlerini tamamlayıp pasaportlarını alacaksınız ve her birine görevlerini tebliğ edeceksiniz. Bundan 

sonra yolcuların, görevlilerin ve şoförlerin pasaportlarını tamamlayıp vizelerini alacaksınız ve çıkış 

kapısında döviz/eriyle birlikte dağıtılmak üzere hazır hale getireceksiniz. Bu yılki hacı adayı sayısına 

göre bin civarında otobüsün 4-5 gün içinde hudut kapısından çıkısını sağlayacaksınız. İşte bütün bunlar 

zaman isteyen işlerdir. YÜCEL : İl ve İlçe müftüleri hac organizasyonunda size yardımcı oluyorlar. Acaba 

bu hizmet dolayısiyle diğer çalışmaları aksıyor mu? 

 

KERVANCI: Bilindiği gibi dini ibadetlerle ilgili hizmetlerin yürü-tülmesi görevi kanunla Diyanet İsleri 

Başkanlığı’na verilmiştir. Ayrıca hac ibadetiyle ilgili hizmetlerin yürütülmesi konusunda 26.4.1974 gün 

ve 7 / 17439 sayılı Bakanlar Kurulu Kararı çıkarılmıştır Bakanlar Kurulu Kararıyla hac organizasyonu 

bütünüyle, Diyanet İşleri Başkanlığı ile Türkiye Diyanet Vakfına verilmiştir. Diğer dini hizmetlerde 

olduğu gibi, hac hizmetleri de müftülükler eliyle yürütülecektir ve yürütülmektedir. Hac organizasyonu 

nedeniyle il müftülükleriyle bu güne kadar pek çok seminer yapılmıştır. Bu seminerlerin hiç birinde 

müftülerimizden hac ve umre işlerinden diğer hizmetlere vakit bulamadıklarına dair bir yakınma 

gelmemiştir. Ayrıca hac organizasyonunun Diyanet’çe yürütülmesi görevi Başkanlık makamının 

takdiriyle değil Bakanlar Kurulu Kararıyla Diyanet’e verilmiştir. YÜCEL : Hac için başvurunun erken sona 

erdiği ve başvurular için de kısa süre tanındığı söyleniyor. Bu husustaki görüsünüz nedir? KERVANCI: 

Yukarıda anlattığım bütün bu işlemlerin ne kadar sürede tamamlanabileceği inceden inceye 

hesaplanmış ve Bakanlar Kurulu kararnamesiyle başvuruların kurban bayramından en az 4 ay önce 

tamamlanacağı hükmü getirilmiştir. Altı senelik tatbikat göstermiştir ki organizasyon için gerekli 



işlemlerin daha kısa sürede tamamlanması mümkün değildir. Başvurular için Bakanlıklar arası Hac 

komisyonunca bir aylık süre konulmaktadır. Buna göre başvurular için başlangıç tarihi ile bitiş tarihi 

gazete, radyo ve Tv yoluyla kamuoyuna duyrulmaktadır. 

 

YÜCEL : Haç için müracaat tarihinin sona ermesinden sonra zengin olanların hacca gitmelerine mani 

olunduğu söyleniyor, bu hususa da bir açıklık getirir misiniz? 

KERVANCI: Yukarıda da belirttiğim gibi bu keyfi konan bir süre değil, işlemlerin tamamlanması için 

gerekli olan bir süredir. Zengin olup yol imkanı bulamadığı için o yıl hacca gidemeyenin durumu ne 

ise, başvuru süresinde müracaat edemeyenin durumu da odur. Bu konularda gündeme getirilmek 

istenen tartışmaların iyi niyetin sonucu olduğu kanaatinde değilim. 

YÜCEL : Hacı adaylarından alınan ücret nasıl tesbit ediliyor? 

KERVANCI: Bilindiği gibi hac organizasyonuyla ilgili Bakanlar Kurulu Kararı hükümleri gereği kurulan 

Bakanlıklar arası Hac Komisyonu vardır. Hac mevsimi öncesinde bu komisyon toplanarak hac 

hizmetlerinin yürütülmesiyle ilgili genel kararlar alır. Hacı adaylarından alınacak ücret, anılan 

komisyon kararları gözö-nünde bulundurularak, Başkanlık ve Vakıf yetkililerinden oluşan Hac İşleri 

Yüksek Kurulu’nca, hac hizmetlerinde ödenen asgari ücretler dikkate alınarak tesbit edilir. Örneğin bu 

yıl karayoluyla hacca gideceklerden alınan ücret 396. 000. TL. olarak belirlenmiştir. 

Ancak, bu paranın tamamı hacı adayına verilen hizmetlerin karşılığı değildir. Bu rakamın içinde hacı 

adayına şahsi harcamaları için verilecek 1.800.- Riyalin karşılığı da vardır. Hacı adayına verilecek 

1.800- Riyalin bu günlerdeki kurdan karşılığı 189.000. TL. dir. Hacı adayına dövizinin ödeneceği güne 

kadar kurlardaki yükselme de dikkate alındığında hacı adayından alınan ücretten kendisine verilecek 

hizmetler için kalan miktar 200.000 TL’in altındadır. Bu miktarda gidiş, dönüş, yol ücreti, toprak bastı 

parası. Mekke-Medine’deki ev kiraları, Arafat ve Minaya çıkış, Arafat ve Mina’daki çadır ücretleri. Sağlık 

hizmetleri ücreti, kısaca hacı adayının yeme ve içmesinin dışındaki bütün hizmetlerinin karşılığı ödenen 

ücretler dahildir. 

 

YÜCEL : Bu yıl Umre yolcularından 55 bin TL. alındığı halde hacı adaylarından neden 200 bin TL. 

alınıyor. 

KERVANCI: Bilindiği gibi bu, umre yolcularına verilen hizmetler karşılığı ile hacı adaylarına verilen 

hizmetler karşılığı ödenen ücretin farklılığından ileri gelmektedir. Umre yolcuları için hacı adaylarına 

ödenen toprak bastı ücreti ödenmemektedir. Umre’de, Arafat ve Minaya çıkış ve bu mahallerde 

ödenen çadır ücreti yoktur. Hac mevsiminde özellikle ev kira-larında büyük yükselmeler olmaktadır. 

Hac sezonunda bir hacı adayı için umre yolcusuna ödenen bir günlük ev kirasının aşağı yukarı on kal 

fazlası ödenmektedir. _ 

Netice olarak hac sezonunda otobüs ücretinden ev kirasına kadar her hizmette büyük ücret 

yükselmeleri olmaktadır. Umre ücreti ile hac ücreti arasındaki fark da bundan ileri gelmektedir. Yoksa 

bu. Başkanlığın takdirine bağlı olarak ortaya çıkan bir fark değildir. 

YÜCEL : Mekke ve -edi-ne’de kiralanan evlere fazla hacı adayı yerleştirildiği iddia ediliyor. Bu doğru 

mudur? 

 



KERVANCI: Bu iddia da münakaşa zemini meydana getirmek isteyen kişilerce ortaya atılan bir husustur. 

Odalara yerleştirmeler normal’ şekilde yapılmaktadır. Bir odaya yerleştirilen kişi adediyle kira ücretinin 

çok yakın bir ilişkisi vardır. Alınan ücretin çokluğundan yakınan bir kişinin odaların sıklığından 

yakınmasına hakkı olmadığı kanatindeyim. YÜCEL : Her yıl aynı görevlilerin hacca gönderildiği 

iddiasına ne diyorsunuz? 

KERVANCI: Bu kesinlikle gerçekle ilgisi olmayan bir iddiadır. Ancak Hac Organizasyonu’nun en güç 

yönlerinden biri de görevli tesbitidir. Altı yıllık tecrübe ortaya koymuştur ki,hizmetteki başarının en 

önemli unsuru görevlidir. Hizmetlerden memnun olanların memnuniyet nedenleri araştırıldığında, 

görevlinin başarısı bu nedenlerin başında gelmektedir. Hatta görevlinin başarısı, organizasyondaki 

diğer aksaklıkları da örtebiliyor. Bu sebeple başarılı görevlilerden birkaç defa gitmiş olanlar vardır. Ama 

her sene aynı görevlilerin gitmesi diye bir şey yoktur. Bu, din görevlilerinin hacca gitmeleri için bir vasıla 

değil bir hizmettir. Hizmetin ka-rekterine kim uygun ise o seçilmelidir. Görevlileri daha isabetli 

seçebilmek için il müftülükleri başkanlığında 4 ilçe müftüsündenı olu-şan bir komisyon, illerden 

gidecek görevlileri seçmiştir. Daire olarak bu konudaki görüşümüz mutlaka işin üstesinden gelebilecek 

görevlinin tensip edilmesidir. Aynı başarı seviyesinde olan iki görevliden hiç gitmeyenin tercihini daha 

doğru bir seçim olarak görüyorum. 

YÜCEL : Bu yıl hac için başvuruda bulunanların azalmasının sebebi size göre nedir? 

KERVANCI: Evet bu yıl, geçen yıla oranla biraz azalma var. Bu azalmayı bir sebebe bağlamanın doğru 

olmayacağına kâniyim. Bir gidenin bir daha gidememesi nedeniyle kendilerine hac farz olan kişilerin 

azalmış olması da sebeplerden biri olabilir. YÜCEL : Hac Organizasyonu konusunda ilave etmek 

istediğiniz başka hususlar var mıdır? KERVANCI: Bu organizasyonu mükemmel yaptığımız iddiasında 

değiliz. Fakat mükemmel yapmanın gayreti içindeyiz. Her yıl edindiğimiz yeni tecrübelerle, hac 

organizasyonunu geliştirmeye çalışıyoruz. Bunun sonucu olarak yolcularımızın memnuniyet oranı da 

her yıl artmaktadır. 

 

"HİZMETTEKİ BAŞARININ EN ÖNEMLİ UNSURU GÖREVLİDİR." 

 

Vakıf, hizmetleri itibariyle toplumumuzun en önemli tarihi müesseselerinden biri olarak 

değerlendirilmelidir. Vakıf, iyiliklerin, yardımın şefkatin birleştiği ve dağıtıldığı yerdir. Dün yapılan 

hizmetler takdirle, minnetle anılmıştır. Bugün de maksadına uygun hizmetler alkışlanmaktadır, 

alkışlanacaktır. Dini-hayri hizmetler veren Türkiye Diyanet Vakfı’nın çalışmaları ile ilgili olarak Genel 

Müdür Kemal Güran’la görüştük, sorular sorduk, cevaplar aldık. 

 

YÜCEL : Diyanet Vakfının kuruluş amacı nedir? Kısaca Vakfın gelişimi hakkında bilgi verir misiniz? Halen 

kaç şubeniz var? Mal varlığınız nelerdir? GÜRAN: Diyanet Vakfı’nın gayesi, İslam Dininin gerçek 

hüviyeti ile tanıtılmasında, toplumun din konusunda aydınlatılmasında Diyanet İşleri Baş-kanlığı’na 

yardımcı ve destek olmak, gereken yerlerde cami yapıp donatmak, fakir hastalar için tedavi kurumları 

açıp işletmek, zekat ve fitre gibi müslüman vatandaşlarımız tarafından yapılacak yardımları dini 

şartlarına uygun olarak fakirlere ulaştırmak suretiyle toplumdaki sosyal yardımlaşma ve dayanışmayı 

gerçekleştirmektir. 

Bu gaye ile kurulan Diyanet Vakfı, halkımızın ve özellikle din görevlileri-mizin büyük bir ilgi ve desteği 

ile karşılanmıştır. Halen Türkiye’nin çeşitli il ve ilçelerinde 436 şubemiz vardır. 



Mal varlığımız, yıldan yıla artmaktadır. Cami, Kur’an Kursu, müftülük binası, Imam-Hatip Lisesi gibi. 

binalarla bu nevi binaların yapılması için vatandaşlarımızca bağışlanan arsalar vakfımıza verilmektedir. 

Dini-hayri hizmetlerde değerlendirilmek üzere bağışlanan her türlü bina ve arsaların mülkiyetlerini 

alıyoruz ve bunların hemen hepsini dini-hayri hizmetlerde kullanılmak üzere Diyanet İşleri Başkanlığı 

hizmetlerine tahsis ediyoruz. YÜCEL : Vakfınızın kurulusundan bu güne kadar yaptığı hizmetler 

hakkında kısaca bilgi verir misiniz? GÜRAN. Vakfımız 1975 yılında kuruldu. 9 yıllık bir geçmişi var. Ana 

hatlarıyla faaliyet konularımızı şöyle özetleyebilirim: 

— Mülkiyetimizde bulunan Cami. Kur’an Kursu, Müftülük binası. Imam-Hatip Lisesi ve benzeri binaları 

dini-hayri hizmetlerde değerlendirilmek üzere ilgili kuruluşların hizmetine tahsis ediyoruz. Bu gibi 

binaları donatmak ve bunların işletilmesi için gerekli maddi desteği sağlıyoruz. 

— Kitap, sesli yayın ve film gibi yayın vasıtalan ile dini yayınlar yapıyoruz. 

— Orta ve yüksek öğrenim seviyesinde, maddi imkanları zayıf gençlere burslar veriyoruz. 

— Diyanet İşleri Başkanlığı mensuplarının hizmetiçi eğitim çalışmala-rına maddi destek sağlıyoruz. 

—Zekat ve litre fonunda toplanan paralarla fakir hastaları tedavi ettiriyoruz. Muhtaç vatandaşlarımıza 

para veya gıda yardımında bulunuyoruz. Fakir öğrencileri giydiriyoruz. 

YÜCEL : Vakfınızın amacına yönelik harcamaları hakkında da okuycularımıza bilgi verir misiniz? 

GÜRAN: Vakfımızın 1984 yılı ilk dört ayı içinde yaptığı harcama kalemlerini sunarsam, okuyucularımızın 

amaca yönelik faaliyetlerimiz hakkında yeterli bilgiyi almış olacaklarını sanırım. Bu yılın ilk dört ayı 

içindeki amaca yönelik harcamalarımız şöyledir. 

— Cami yardımları, : 128. 296. 677.- Tl. 

— Kur’an Kursu inşaatlarına yapılan yardımlar: 26.384. 610.-TL. 

— Müftülük binalarına yapılan yardımlar : 9. 800. 000 TL. 

— Burs ödemeleri : 24. 585. 528 TL. 

— Zekat fonundan yapılan yardımlar : 4. 371. 338 TL. 

— Kocatepe Camii inşaatı giderleri : 122. 102 985 TL. 

— Hastahane, okul. eğitim v.s. giderleri : 21 280. 288 TL. 

— İrşad giderleri: 2.425.094 TL 

— Hac ve Umre işlerinin yürütülmesinde Diyanet İşleri Başkanlığı ile işbirliği yapıyoruz. 

— Neslimizin gelecek nesillere iftiharla sunacağı bir mabet olan Kocatepe Camii’ni inşa ediyoruz. 

YÜCEL : Orta ve yüksek öğrenim seviyesinde muhtaç öğrencilere burslar verdiğinizi söylediniz. Kaç 

öğrenciye ne miktar burs veriyorsunuz. Burs verme şartlarına nelerdir? 

GÜRAN: Mütevelli Heyetimiz, burs kontenjanını 1983-1984 öğretim yılı itibariyle 1500 olarak tespit 

etmiştir. Halen 991 yüksek öğrenim öğrencisi ile 123 orta öğrenim öğrencisine burs veriyoruz. Aylık 

burs miktarı yüksek öğrenim için 5000 TL. Orta öğrenim için 2000 TL. Vakfımızdan burs alma talebinde 

bulunan öğrenciler, ailelerinin sosa) ve ekonomik durumlarının tesbitine de imkan sağlayan bir form 

dilekçe ile bu taleplerini vakfımıza ulaştırmaktadırlar. Bu talep formları, kayıtlı bulundukları okul 

idarelerine gönderilmek suretiyle mütalaaları istenmekte, bu mütalaaların da ışığında öğrencinin 



talebi üç kişiden oluşan bir burs komisyonunca incelenmektedir. Burs komisyonunun raporu Mütevelli 

Heyetçe incelenmekte, burs bağlanıp bağlanmaması konusundaki nihai karar. Mütevelli Heyetçe 

verilmektedir. Talepler incelenirken şu ölçüler dikkate alınmaktadır. 

a) Herhangi bir yerden kredi, burs veya benzeri bir yardım alıp almamak. 

b) Dersleri iyi veya pekiyi olmak. 

c) Kendisinin ve ailesinin maddi durumlarının zayıf olması, 

d) Öksüz, yetim veya hem öksüz, hem de yetim olması, 

e) Hafızlık ehliyet belgesine sahip bulunması (Imam-Hatip Lisesi öğrencileri için) 

YÜCEL : Vakfınızın önemli faaliyet konularından birisi yurdumuzun her yerindeki camilerin inşasına 

yardımcı olmaktır. Kocatepe Camii’nin inşaası vakıf tarafından yürütülmektedir. Bu camiye bugüne 

kadar yapılan harcama miktarı nedir? Daha ne kadar harcama yapılacaktır? 

GÜRAN: 12 Eylül öncesi dönemde camiler ve benzeri dini-hayri hizmet müesseseleri derneklerce inşa 

ediliyor, bu nevi tesislerin bakım, onanm ve işletme masrafları da derneklerce karşılanıyordu. 

Sakıyönetim bildirileri ile bütün demeklerin faaliyetleri 12 Eylül sonrası yıllarda yasaklanmıştır. Bu 

durum, cami ve benzeri dini hayri hizmet müesseselerinin inşa. bakım, onarım ve işletme masraflarının 

karşılanması bakımından büyük bir boşluk meydana getirmiştir. Vakfımız, genel merkezi ve şubeleriyle 

devreye girerek bu ciddi boşluğu doldurmuş. 12 Eylül sonrası dönemde belirtilen dini-hayri hizmetlerin 

tümü vakfımızca yü-türülmüştür. Vakfımızın bilhassa il ve ilçe şubeleri bu önemli fonksiyonlarını 

dikkatle yürütmektedirler. 

 

Kocatepe Camii külliyesi, neslimizin gelecek nesillere iftiharla sunacağı bir mabeddir Bu mabed, 

Cumhuriyet Türkiye’sinin çocukları için bir özlem olmuştur. 1940 yıllarından itibaren ortaya çıkan bu 

özlem. 1967 yılında Kocatepe Camii’nin temeli atılmak suretiyle fiili safhaya inkılâp etmiştir. Bu camiin 

inşaatı, 1967-1981 yıllan arasında «Türkiye Diyanet Sitesi Yaptırma ve Yaşatma Demeği» tarafından 

yürütülmüştür. Bu dernek, 1981 yılına gelindiğinde mali yetersizlik nedeniyle Kocatepe Camii 

külliyesini tamamlayamayacak duruma düşmüştür. Aktettiği bir genel kurul toplantısı ile kendi kendini 

feshetmi,tüm mal varlığını borç ve alacaklarını vakfımıza devretmiştir. Vakfımız bu külliyeyi ikmal 

etmeyi dini ve milli bir görev saymış, bütün imkanlarını seferber ederek bu camiyi bitirmeye 

azmetmiştir. 

Kocatepe Camii külliyesine 1983 yılı sonuna kadar yapılan harcamalar yekûnu 1,5 milyar TL dır. Para 

değerinde meydana gelen düşüşler ve kalan işlerin de ince iş niteliğinde olması dikkate alındığında 1 

milyar civarında bir harcamanın daha yapılması gerektiği anlaşılmaktadır. 

YÜCEL : Hac için alınan paraların fazla olduğu söyleniyor. Müracaatlardan 4 ay önce toplanan paraların 

vakıfça faize verilmek suretiyle ayrıca kar sağlandığı, mesela; bu yıl 10-12 milyara ulaşan hac tahsilatının 

bu amaçla bankalara faize verildiği iddia ediliyor. Bunlar ve benzeri konulardaki gerçek durum nedir? 

GÜRAN: Hac ve Umre yolcularından Vakfımızca tahsil edilecek paralar ilgili Yönetmeliğe göre; «Hac 

İsleri Yüksek Kurulu» tarafından tespit ve ilan olunur. Hac İşleri Yüksek Kurulu, bu miktarı tespit 

ederken: Suudi Arabistan makamlarınca çıkanları Hac Talimatında gösterilen Mekke-Medine ev 

kiralarını. Arafat Mina çadır paralarını, iç taşıma hizmetlerini, toprak bastı denen girişi ücretini, 

yolculara ödenecek döviz miktarlarını, otobüs ve uçak ücretlerini, elbise, çanta, pasaport ve benzeri 

yurtiçi harcamaları dikkate alır. Mesela: Bu yıl karayolu ile hacca gidecek vatandaşlarımızdan 396.000. 



Tl. tahsil edilmiştir. Bunun kişi başına 362. 000’er TL. si her hacı için satın alınan 3500 SAR (Suudi 

Arabistan Riyali) karşılığı olarak 14 mayıs 1984 tarihinde Mekke Bankasına transfer edilmek suretiyle 

dövize bağlanmıştır. Bu meblağ, tahsil edilen paranın %92 sine tekabül etmektedir. 3000’er Tl si illerde 

pasaport ve benzeri işler için harcanmıştır. Kalan kişi başına 31.000er TL’dir. Bu 31. 000’er TL de 

peyderbey harcanacaktır. Böylece seyahattan çok önceden alınmış 10-12 Milyar paranın bankalara 

faize verilmek suretiyle ayrıca kâr sağlandığı iddiasının mücerret bir iddiadan ibaret olunduğunu ifade 

etmiş oluyorum. 

Hacı adayları namına satın alınan 3500’er SAR. ne olacaktır? Bunun 1800’er SAR’ı, yani yaklaşık 

200.000’er TL. ye karşılık kısmı çıkış kapılarında hacı adaylarına verilecektir. Kalan 1700 SAR’ın Suudi 

Arabistan makamlarınca tespit edilmiş taban fiyatlara göre harcama kalemleri şöyledir: Mekke ev 

kirası: 700 SAR;Medine ev kirası: 500 SAR; toprak bastı parası: 294 SAR (hava hacıları için 374 SAR); 

Arafat, Mina çadır parası: 100 SAR; sağlık hizmetleri ve personel giderleri (her otobüse verilen din 

görevlisi dahil): 100 SAR, Müteberrik giderler: 6 SAR. 

Sorunuzda ifade ettiğiniz tarzda dedikoduları çıkaranlar ve bunların kamu oyu önünde istismarını 

yapanlar, vatandaşlarımızın dini duygularla yaptıkları hac seyahatini kendi şahsi çıkartan için sömürü 

aracı olarak yıllarca kullanan kimselerdir. Menfaatleri zedelendiği içindir ki, bu nevi dedikoduları 

çıkarıyorlar. Bunun böylece bilinmesi lazımdır. 

YÜCEL : 1983 yılı hac mevsiminde hacılardan alınan paralardan bir kısmının Kocatepe Camii inşaatına 

sarfedlldiği konusu da basına çeşitli şekillerde yansıtıldı. Bu olayın gerçek yönü nedir? 

GÜRAN: İlk ve son defa 1983 yılı hac mevsiminde hacı adaylarından alınan paralar avans mahiyetinde 

alındı. Alınan avanstan gerekli harcamalar yapıldıktan sonra kalan kısmın avansı yatıran şahsa iadesi 

gerekiyordu. Hac sonrası günlerde döviz harcamalan kaba bir hesapla tesbit edildi. Kalan dövizlerden 

hacı başına 200’erSAR’ın avans bakiyesi olarak hacılara dağıtılabileceği sonucuna varıldı. Bu meblağın 

dağıtılmasından sonra da bir miktar avans bakiyesi kalabileceği, bu bakiyelerin vakfımız muhasebesini 

epey uğraştıracağı anlaşıldı. Vakfımız kocatepe camii gibi önemli bir Mabedin inşasını üslenmişti. 1983 

hacılannın avanstan artan kısmı bu Mabedin inşasına harcanmak üzere bağışlayabilecekleri düşünüldü. 

Bu düşünce, kafile başkanlan ile görüşüldü. Konu 200 SAR’ın iadesi sırasında hacılara duyuruldu. 

Hacılardan büyük bir çoğunluk, avans bakiyelerini Kocatepe camii inşaatına harcanmak üzere Vakfımıza 

bağışladılar. Cüzi de olsa bir kısmı, verilen 200 SAR’de almayarak camiye bağışladılar. Yaklaşık 12-15 kişi 

de böyle bir bağışa razı olmadılar. Gene bir kısım hacılar, Suudi Arabistan’daki bağışlarını unutmuş 

olacaklar ki,Türkiye’ye dönüşten itibaren 6 ay içinde avans bakiyelerini ialep ettiler. Avans bakiyelerini 

bağışlamayanlaria, Türkiye’ye dönüşten itibaren 6 ay içinde bu alacaklarını talep edenler avans, 

bakiyeleri, illlere göre çıkarılmış hac maliyetini müteakip gönderildi. Kocatepe cami inşaatına 

harcanmak üzere bağışlanan meblağ ise bu cami inşaatına ait fon hesabına aktarıldı. Bu fondan, cami 

inşaatına harcanmaya devam edilmektedir. 

YÜCEL : Vakfınızın hesabına giren paraların harcanması usulü nedir? Bu konuda da okuyucularımızı 

aydınlatır mısınız? 

GÜRAN: Banka hesaplarımıza yatırılması veya makbuzla vakıf kasasına alınan paraların harcanması 

yetkisi genel merkezimizde Mütevelli Heyetimize, şubelerde Şube yönetim kurullarına aittir. Merkezde 

Mütevelli Heyetinin, şubelerde şube yönetim kurullarının kararlarına dayanmayan hiç bir harcama 

yapılamaz ve yapılmamaktadır. Mütevelli Heyetimiz ve şube yönetim kurullarımız verdikleri kararların 

vakıf senedindeki gaye ve faaliyet konularına uygun olması şarttır. Biz, Vakıf Genel Müdürlüğü olarak 

en küçüğünden en büyüğüne kadar her kalem harcamamızın dayanağı olan Mütevelli Heyet kararlarını 

her zaman ve her türlü denetim mercilerine gösterebiliriz. Şubelerimizin de bu dikkat ve titizlik içinde 



çalıştıklarını biliyoruz, genelgelerimizle kendilerini bu ve benzeri vakıf çalışmaları konusunda sık sık 

uyarıyoruz. 

YÜCEL : Vakfınızın geleceğe yönelik çalışma konuları nelerdir? 

GÜRAN: Vakfımızın çalışma konuları vakıf senedimizdeki gaye ve faaliyet konuları ile çizilmiştir. Bu 

doğrultuda faaliyetlerimizi sürdüreceğiz. Cami, Kur’an Kursu, İmam-Hatip Lisesi, Müftülük siteleri 

inşaatlarından bazıları şubelerimizce yürütülecek, genel merkez olarak bu faaliyetlere Maddi-manevi 

destek sağlayacağız. Kitap, sesli yayın ve film gibi yayınlarla dini yayın çalışmalarımız, gelecekte artan 

bir hızla devam edecektir. Orta ve yüksek öğrenim gençliğine verdiğimiz burslanmız, şubelerimizce 

himaye edilen, İmam-Hatip Lisesi ve Kur’an Kursu öğrencilerinin sayısı daha da çoğalacaktır. Zekat 

fonumuzda toplanan paralar fakirlere yaptığımız nakit veya gıda yardımian ve muhtaç öğrencileri 

giydirme çalışmalarımızı daha da hızlandıracağız. Kocatepe Camii külliyesinin inşaatını 1985 yılı 

sonunda ikmal edebilecğimizi sanıyoruz. Bu büyük işi bitirdikten sonra, özellikle Cami, Kur’an Kursu 

İmam-Hatip Lisesi, Müftülük binası yapım çalışmalarını sürdüren şubelerimize Merkezden daha çok 

maddi destekler sağlayabileceğiz. Vakfımız, Diyanet hizmetlerinin daha başarılı bir şekilde yürütülmesi 

din eğitim ve öğretiminin daha sıhhatli bir şekilde ve daha geniş imkanlarla yapılması dini.-hayri hizmet 

maksadı ile halkımızın sayısız fedakarlıklarla meydana getirdiği binaların daha da güvenilir bir hukuki 

teminata kavuşması için kılı kırk yaran bir titizlik örneği vererek faaliyetlerini sürdürmektedir. 

«Kocatepe Camii Külliyesine 1983 yılı sonuna kadar yapılan harcamalar yekunu 1,5 milyar TL’dır. Para 

değerinde meydana gelen düşüşler ve kalan işlerinde ince iş niteliğinde olması dikkate alındığında 1 

Milyar TL. civarında bir harcamanın daha yapılması gerektiği anlaşılmaktadır. 


